
4. Tule Interactions with the Scots and the English at the Close of 
the Seventeenth Century

 

When four Scottish ships arrived to colonize the Darién in late 1698, the 
invaders challenged the carefully constructed "official story" of the 
incremental conquest of the Darién. In addition, to make things worse for 
the Spanish, the audacious Scottish move prompted the English state to 
enter the region, albeit in a limited fashion. These English and Scottish 
maneuvers followed decades of Spanish and pirate involvement with the 
newly emergent Tule leaders. The English-speaking colonial latecomers 
would interact with indigenous men who possessed more experience at 
alliance-making than they did. As they would learn to their peril, the 
Indians of the region had not yet been forced to accept European rules and 
practices, though they had been dealing with Europeans for some time. 
Whether the Anglophone newcomers realized it or not, they were stepping 
onto native ground when they arrived in the Darién, and they would have 
to learn how things were done if they were to succeed. Previous treatments 
of what has come to be known as the Scottish Darién Scheme have 
presented the Indians of the isthmus as the minor characters (comical, and 
prone to drink) in a colorful New World drama that provided, at best, a 
sidelight to a narrative of Scottish history. The Tule, however, were never 
peripheral to the Darién Company’s activities. This chapter is a study of 
the brand of rainforest diplomacy that the English, Scottish, and Spanish 
negotiators engaged in with Tule leaders in order to survive. 1

 1

The British seamen who came to the Darién 
operated under an imperial ideology that 
had first been articulated by Sir Walter 
Ralegh  at the close of the sixteenth 

century. Ralegh grounded his theory on an 
utter internalization of the Black Legend, 
believing that the misdeeds of the brutal 
Spanish had done the greater portion of the 
English colonizers’ task for them.  Because 

the Spanish had earned the undying enmity 
of the indigenous population by mistreating 
them for centuries, Ralegh suggested that 
Englishmen should offer alliances to the hard-pressed Indians, accept them 
as the American vassals of the English crown, and put them to use as 
shock troops to attack and harass the Spanish throughout the Indies. 
Minor effort, Ralegh had argued, coupled with a bit of restraint would lead 
to the consolidation of an English South American empire.

2

3

4
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Ralegh’s imperial vision, steeped in the stark black-and-white opposition 
inherent in the Black Legend, was blind to the complicated reality of the 
Americas. Though enlightened in the sense that it posited good treatment 
of the Indians as a means of winning them over as allies, it was marred by 
a racialist vision that was unable to imagine Amerindians taking an active 
role in shaping their own futures. The Tule of Darién were by no means the 
passive victims the Britons expected to find, and chaos resulted from the 
many layers of Anglo-Scottish misunderstandings.

By the time the Britons arrived in the 1690s, astute Tule leaders had been 
engaged in an often-shifting and intricate process of working to integrate 
European newcomers into an already emerging system of native alliances 
and diplomatic exchanges. The outsiders had their greatest difficulty in 
recognizing that the Tule did not seek relations with Europeans in order to 
help one kingdom succeed at the expense of another. Instead, they sought 
ways to integrate the region’s newcomers into existing indigenous political 
and diplomatic systems, or to deploy them as allies in order to better their 
position within that system.

 

Jockeying to attain and deploy Amerindian pawns on this American front of 
the global chess game against the Spanish, Captain Richard Long (under a 
commission from the king of England), and Commodore Robert Pennycook 
(the senior representative of the Council of the Scottish colony in Darién), 
were doomed by their adherence to the Raleghan vision to create a warped 
and ultimately counterproductive mental picture of Darién’s geopolitical 
situation. This had profound consequences, for these men never grasped 
the nature of the complex system into which they were inserting 
themselves, and they lacked the numbers or the power to recast it even to 
approach their preconceived image. 5

The Scottish Choice of the Darién

 5

On June 26, 1695, the Scottish Parliament passed an act incorporating the 
Company Trading to Africa and the Indies. The Act named the twenty 
directors of the Company, a group split evenly between Scots and London 
merchants. Most contemporary observers assumed that Scottish attempts 
at international trade and settlement would focus on the edges of the East 
India Company’s sphere of operations in the East Indies.  A few more 

perceptive observers, however, taking note of the name of William 
Paterson among the list of directors, would know exactly where the 
Scottish Company was bound to direct its efforts.

6

 

Paterson had been one of the founders of the Bank of England in 1694, 
and he held a high reputation in City financial circles. This, coupled with 
his trade contacts around the world and his tireless enthusiasm for a 
Scottish trading company, established him as the leader of the London 
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merchants holding an interest in the new Scottish company.  It would be 

incorrect, however, to argue that Paterson, or any other London merchant, 
was the sole mastermind directing the affairs of the Scottish colonial 
endeavor.  There were too many Scottish merchants, statesmen, and 

politicians engaged in the activities of the Company for any man or group 
from London to dominate its affairs.

7

8

Paterson, however,  instrumental in convincing the other directors of 
the Company to focus their enterprise’s initial activities on the Americas. 
The force of his arguments led the Company to place the linchpin Scottish 
settlement on the Isthmus of Darién. Carried away by his reputation, 
expertise, and the copious documentation he marshaled to back up his 
argument, the directors intertwined the fate of the Scottish Company 
Trading to Africa and the Indies with that of a projector as tenacious, 
tireless, and single-minded as the late seventeenth
century could produce.

was

9

 

Paterson would admit in 1701 that for seventeen years he had earnestly 
sought institutional and financial backing for a north-European trading 
empire with its central entrepôt on the Darién isthmus. He had made this 
case before numerous European courts, companies, and parliaments to no 
avail until 1696.  Paterson envisioned a trading nation based in the 

Americas with a New World Amsterdam at its center. This vital trade port 
would restrict neither religion nor the movement of ideas and would 
naturalize as citizens merchants and factors of all foreign nations agreeing 
to abide under its laws. At this conveniently placed American emporium, 
Eastern luxury goods would be traded for grains, slaves, and precious 
metals.

10

 

By the end of July 1696 Paterson had convinced the Scottish directors that 
rather than organize their trade along routes centering on the East Indies, 
the Isthmus of Darién was the best site to choose. The directors’ minutes 
reported on July 23, 1696, that 

 10

The … Committee of Foreign Trade upon viewing and perusing of 
several manuscript-books, journals, reckonings, exact illuminated 
maps and other papers of discovery … produced by Mr. Paterson, 
as also upon hearing and examining several designs and schemes 
of trade and discovery by him proposed.

 

Resolved … that some particular discoveries of the greatest 
moment to the designs of this company ought to be committed 
to writing and sealed by Mr. Paterson and not opened but by 
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special order of the Court of Directors. 11

Paterson’s vision of a pan-British company, uniting the skills and funds of 
English and Scottish merchants, was not shared by the English Parliament. 
The House of Lords objected strenuously to the presence of English 
merchants on the list of directors of a Scottish enterprise that appeared to 
be so obviously "prejudicial to the Trade of this Kingdom."  On 

December 3, 1695, the upper house opened hearings into the matter, 
questioning the merchants named in the Act and taking evidence from 
English East India Company merchants. These men, not surprisingly, 
condemned the Scottish enterprise as a nefarious front operation 
controlled by a group of London-based interlopers aiming to disrupt their 
monopoly.

12

 

On December 12 the Lords drafted an angry address to the king and 
requested a conference with the House of Commons. Representatives from 
both houses subsequently presented a formal address to William III on 
December 17, informing him of the grave threat the incorporation of the 
Scottish East India Company posed to the realm. Offering a response in 
full accord with the temper of the address, William tersely and acerbically 
stated in his reply that "I have been ill served in Scotland, but I hope 
some remedies may be found to prevent the inconveniences which may 
arise from this Act."  Taking this as their cue, English lawmakers 

immediately proceeded to enact statutes preventing any English 
involvement, financial or otherwise, in the Scottish endeavor.

13

14

 

Originally projected to draw half of its capitalization of £600,000 from 
English sources, the Scottish Company was forced to lower its financial 
sights to £400,000, with all of this deriving from Scotland. This figure was 
alarmingly small for a company whose charter empowered its directors to 
plant colonies, erect cities and towns, and to construct forts. Yet, even the 
reduced figure presented a tall order to the northern kingdom. In a 
testament to the national enthusiasm for the endeavor, not only was the 
entire £400,000 pledged by individual investors, but nearly half of the sum 
was also actually collected by the Company. Tellingly, this £170,000 
equaled the entire amount the Scots had invested in manufacturing over 
the fourteen years from 1681 to 1695, a period during which the Scottish 
government and its ruling class actively promoted indigenous industries. 15

 15

By the summer of 1696 the Company had gone through several significant 
changes. No longer an international trading company based in London, it 
became a Scottish national concern. From a firm capitalized by £600,000 
drawn equally from English and Scots investors, it evolved into a hard-
pressed concern aiming to draw all of its projected capital of £400,000 
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from the poorer northern kingdom. Most importantly, contrary to the 
assumptions of the House of Lords and other initial observers, the Scottish 
Company Trading to Africa and the Indies through the course of the fall of 
1695 decisively moved its sights away from the East Indies and steered an 
unsteady course directly toward the Spanish West Indies.

The English Make it a Race for Darién

The Scottish directors, enjoining all involved to keep matters strictly 
secret, dispatched William Paterson and several others in 1697 to 
Amsterdam and Hamburg to acquire ships and to raise funds for the 
Company. Though successful in procuring ships for the Company’s service, 
the commissioners failed miserably in carrying out the other two 
instructions. Foreign investment was not forthcoming in the face of English 
interference and hostility, and the activities of these agents were common 
knowledge, and reported back to the English and Spanish governments. 16

 

The English Resident in Hamburg, Sir Paul Rycaut, kept a close eye on the 
Company’s commissioners, and in an extensive correspondence with the 
English Secretary to the Board of Trade William Blathwayt he reported on 
these activities in detail. On April 30 Mr. Orth, Rycaut’s secretary, wrote to 
Blathwayt that "the truth was that [the Scots] intended but very little 
trade in the East Indies nor Africa, that they only had added these to 
disguise their true intentions which are to trade in America."  James 

Vernon, in a note written on May 20 and added as an enclosure to Orth’s 
letter, put the matter in the most specific of terms for the Board of Trade, 
adding that he had consulted with Mr. Blathwayt, secretary to the Board of 
Trade, who "intimat[ed] that [the Scots] project is to send to the Straits of 
Darién and to enter into a league with the Prince there in order to exercise 
hostilities and depredations upon the Spaniards."  The English were not 

the only ones to attain this detailed knowledge of the Company’s plans; 
the Spanish resident in Hamburg, Don Francisco Antonio Navarro, was 
privy to exactly the same information, which he forwarded to the Spanish 
crown.

17

18

19

 

Remarkably, the source of much of this information was almost certainly 
William Paterson himself. Not only did he have a merchant’s penchant for 
exchanging bits of juicy information at the coffeehouse, but he also felt 
that secrecy was the wrong way to entice potential investors to the 
Company. Because the Darién entrepôt was to be the centerpiece of a fully 
open trade system, it followed that everything related to the system need 
to be equally open. Merchants from around the world were not only being 
asked to invest in the Company, but they would also be required to settle 
or send factors to the new territories under the Company’s auspices. Men 
being asked to take such risks needed to be fully informed about the 
nature of the enterprise in which they were becoming involved. 20
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This had been Paterson’s practice for more than a decade, as Robert 
Douglas, a Scottish merchant resident in London with interests in the East 
India trade, informed the directors. In a letter dated 5 September 1696, 
he remarked that the inclusion of Paterson on the Company’s Court of 
directors made the focus of their activities an open secret, for he himself 
knew of 

 20

the design he was carrying on in Holland and Amsterdam, some 
years ago, particularly in 1687, when I had occasion to reside in 
that city about six months together, and was oftentimes at the 
coffeehouse which Mr. Paterson frequented; and I heard the 
accounts of the design, which was to erect a commonwealth and 
free port in the emperor of Darién’s country, as he was pleased 
to call that poor miserable prince; and whose protection he 
pretended to be assured of from all who would engage in that 
design…. I have … had it confirmed from his own mouth, when 
he was in England. 21

 

So far I have charted the means through which the English government 
gained the information that the Scots intended to found a settlement on 
the Isthmus of Darién. This was not the only strand of English interest in 
the region, however. The exploits of Sir Francis Drake in the sixteenth 
century, and Sir Henry Morgan in the seventeenth, had made the name 
Darién synonymous with the Achilles’ heel of the Spanish empire.

 

William Dampier’s  published in 1697, 
galvanized English thinking about Darién.  Dampier, who had been a 

member of the pirate band to which Lionel Wafer had been attached, 
published his memoir in February, and by May the book was in its third 
edition.  Seeking a powerful patron, Dampier dedicated the text to 

Charles Montague, President of the Royal Society. In turn Montague 
"recommended [Dampier] to the Treasurer of the Navy, the Earl of Orford, 
and got him a position at the Custom’s House" in August of 1697.

Dampier became a social celebrity, and influential patrons jockeyed to 
procure him as a dinner guest.

A New Voyage Round the World,

22

23

24

25

 

Dampier’s  while purporting to be an adventure story about a 
band of English pirates, was filled with details of the geography, 
topography, fauna and flora, and soil of the isthmus and the South Sea. 
Dampier, like his buccaneer companion Lionel Wafer, in fact wrote his text 
as a user’s manual for future expansionists operating in the area in 
response to the "Directions for Seamen Bound for Far Voyages" and the 

New Voyage,
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"General Heads for a Natural History of a Country, Small or Great, 
proposed by Mr. Boyle" which had appeared in the first volume of the 
Royal Society’s .Philosophical Transactions 26

The Royal Society posited itself as the clearinghouse for information that 
might at a future date be useful to the state in order to dispel the rumor 
and fantasy that had attached to the accounts of endeavors such as those 
of Drake and Morgan. Pointing up the veracity of his text, Dampier stated 
in the preface that

 25

it is composed of a mixed relation of places and actions, in the 
same order of time in which they occurred: for which end I kept 
a journal of every day’s observations…. Considering that the 
main of this voyage hath its scene laid in long tracts of the 
remoter parts, both of the East and West Indies, some of which 
very seldom are visited by English men, and others as rarely by 
any Europeans, I may encourage the reader to expect many 
things wholly new to him, and many others more fully described 
than he may have seen elsewhere. 27

 

As he had intended, Dampier’s publication caught the eye not only of a 
reading public hungry for the tales of adventure being produced by a 
coterie of London printers, but also of the bureaucrats sitting on the 
recently restructured Board of Trade and Plantations.  The information 

provided by Orth’s letters prodded the members of the Board to interview 
men resident in the British Isles who had spent any amount of time on the 
Darién isthmus. The Board had knowledge of Wafer because of Dampier’s 
mention in his preface that "I might have given a further Account of 
several things relating to this Country; the Inland Parts of which are so 
little known to the Europeans. But I shall leave this province to Mr. Wafer, 
who made a longer Abode in it than I, and is better able to do it than any 
Man that I know, and is now preparing a particular Description of this 
Country for the Press."

28

29

 

One month following the publication of the third edition of his book, the 
Board "ordered for Mr. Dampier, who hath lately printed a book of his 
voyages, to attend Friday next, and give notice to Mr. Wafer, that they 
may be examined as to the design of the Scotch East India Company to 
make a settlement on the Isthmus of Darién."  The two ex-buccaneers 

were examined by the Board of Trade on July 2, 1697, and they provided 
"an account of the Isthmus of Darién and its country between it and 
Portobello, which they were desired to draw up in writing."  Impressed in 

particular by Wafer’s testimony, in which he maintained that as few as five 

30

31
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hundred men could wrest the isthmus from the Spaniards and hold it, the 
Board’s thinking regarding Darién crystallized. Armed with the testimonials 
of Dampier and Wafer, the published writings of Bartholomew Sharpe,

and the assorted accounts gathered in the English edition of Exquemeling’s 
book on the buccaneers,  the Lords of Trade ordered on September 10, 

1697, that "on intimation of the importance of Golden Island and of the 
port upon the Main over against it, in case of any settlement by any nation 
on the Isthmus of Darién, a representation was ordered that a competent 
number of men should be sent from England or Jamaica to seize the port 
and island for the Crown of England."

32

33

34

Although the crown never ordered a military action to conquer Darién, it 
did keep its options open regarding the region. At the same time the 
Board was making its suggestion, Captain Richard Long, an English 
mariner with previous experience in the Caribbean, independently 
proposed an expedition aimed at recovering wrecked silver ships off the 
north coast of Darién. Although he crafted his proposal without knowing of 
the Board’s recent interest in the Darién region, the time was right for any 
proposal that promoted English activity in Darién, however modest. In the 
month of May his proposals were debated by the Admiralty, Treasury, and 
the Privy Council.  On July 13 the Lords Justices of the Realm "ordered 

that a copy of the memorial be sent to the Admiralty, so that they may 
comply with it as far as they think convenient."

35

36

 

In the midst of the English moves to enlist Long to begin operations in 
Darién, the directors of the Scottish Company were engaging in equally 
purposeful planning. In the spring of 1698 Lionel Wafer traveled from 
London to Edinburgh to be questioned by the directors. Wafer 
unsuccessfully sought £750 for two year’s service for the Company, with 
£50 to be paid to him immediately upon his being hired. The Company 
records reveal that on April 19, 1698, "a letter was presented and read … 
containing some proposals made by one Mr. Wafer for serving this 
company, upon due consideration whereof, Resolved 

 that this company do not employ the said Mr. Wafer in their 
service, and the company’s secretary is hereby ordered to signify the same 
by a letter."

(nemine 
contradicente)

37

 30

Wafer’s interaction with the Company’s directors, though unfruitful, did 
not escape the notice of the Board of Trade. On June 30, 1698, an 
anonymous writer from Edinburgh warned that "here are great 
preparations at hand and much tampering with some in London, especially 
on Mr. Waffer [ ]. I am sure overtures have been made to him, though I 
find no encouragement he has given them yet, but whether this be from 
respect to his country or from expectation of a gratuity from the 
publication of his book I know not. I am certain money has been offered to 

sic
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him and things discoursed to him, so I desire that he be examined 
forthwith, for Scotch ships will sail in less than a month’s time."  This 

letter was read before the Board on July 12, 1698, and William Dampier 
was immediately ordered to attend. Dampier appeared before them the 
very next day, reporting "that he knew nothing of proposals made to Mr. 
Wafer." Dampier also bluntly remarked that he did not think Wafer 
"capable of doing the Scotch East India Company any great service."

38

39

Possessing the Darién

On May 8, 1697, Secretary James Vernon forwarded to the Lords Justices 
of the Realm a Proposal from Richard Long. In it the Quaker seaman, Long, 
discussed the "great possibility of discovering gold in the coast of America, 
where no Europeans had yet settled, as also that he had knowledge of a 
plate wreck or two."  Captain Long was readily granted his commission 

and a ship, the  prize, and on December 5, 1697, set sail for the 
Americas.  Historians of the Scottish Company have unfortunately 

passed over Long’s activities because they have taken the disparaging 
comments of Long’s contemporary critics at face value.

40
Rupert

41

42

 

Scotsmen, intent on creating a different type of empire in the New World, 
depicted Long as the living embodiment of the morally and physically 
corrupt English and Spanish empires they hoped their efforts would 
supersede. A Scottish rival who encountered Long in the midst of his 
expedition rendered his character in a withering thumbnail sketch, stating 
that "whatever the King or government of England may have found in 
Captain Long we know not, but to us in all his conversation he appeared a 
most ridiculous shallow-pated fellow, laughed at and despised to his very 
face by his own officers and continually drunk." 43

 

Historians have taken this sketch to be an accurate, eyewitness depiction 
of the Quaker captain’s behavior, rather than interpreting it as a deft bit of 
character assassination carried out by an interested rival. Due to this vivid, 
negative assessment of his character, Long’s account has been ignored by 
historians. However, when it is read in conjunction with the Scottish 
diaries, letters, and the Spanish sources generated by the Scottish 
incursion, it provides considerable insight into the Tule geopolitics of the 
Darién, which have not been well understood. 44

 

At the end of September 1698, Richard Long was at Port Moranto in 
Jamaica, a place made famous as the staging ground for buccaneer 
assaults on the Darién in the 1680s. Here, Long related, "an opportunity 
accidentally happened contrary to [my] expectation and very intent of 
[my] voyage that encouraged [me] to sail for Darién."  The Quaker 45

 35
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skipper abandoned the hunt for sunken treasure on the Caribbean coast 
and dedicated himself to a novel interpretation of the second portion of his 
commission, which enjoined him to seek a gold coast.

In explaining his deviation from the strict terms of the commission, Long 
would later argue that the Darién coast was in fact a golden one, though 
none of that metal had yet been mined for England. He stated the goal in 
geopolitical terms, arguing that "if the Gulf and great river Darién do lie 
vacant as it hath done since the Spaniards enjoyed America it may be well 
for England, but if it … should be possessed by any other nation it would 
prove an unhappy thing to England."  Long had decided, on hearing at 

Port Moranto of a familiarity between the French buccaneers and the Tule 
Indians on the Darién coast, that it was imperative for him to take 
possession of the region in the name of the English crown.

46

 

The Englishman was especially alarmed by the knowledge that "in the 
northwest of Darién there is of late years always some French buccaneers … 
from eighteen to forty leagues distance from [Golden Island] … who are 
mightily admired of the Indians and they take Indian women to their wives 
… and many of the principal Indians go by French names."  French 

mariners were no strangers to Darién, having had an interest in the 
Americas, and the isthmus in particular, since the sixteenth century. In 
fact, the English buccaneers operating on the isthmus in the seventeenth 
century worked in close concert with Frenchmen, sharing their occupation, 
risks, and burdens. These French buccaneers were by no means 
representatives of the French state or government, which never was, in the 
end, willing to sacrifice crown interests to those of corsairs when conditions 
in Europe changed.

47

48

 

At Port Moranto, Long met a group of French buccaneers who had lived 
among the Indians, and who "discoursed … about the affairs of Darién and 
they informed me of two great divisions that had been … many years … 
and that they were then making a peace and to join together to go against 
the Spaniards to take a gold mine that belongs to the Spaniard that lay on 
the South Sea part of the country."  Long asked the Frenchmen to pilot 

him to their living places on the San Blas coast, but they understandably 
refused. The Englishman had to choose as his pilot one of the men who 
had brought the Frenchmen in the Jamaica sloop. He left Jamaica on 
September 27, 1698.

49

 

By the first of October Long had anchored the  against the Río Coco, 
"which was the principal place of the French buccaneers…. I fired two guns 
… as the French used to do to give notice to the Indians to come down to 
me."  Long had prior knowledge of an Indian named Corbette  who 

Rupert

50 51
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had been a slave in Jamaica and, it was rumored, held a commission from 
the French king himself.  The wary Indians who boarded the  on 

October 9 were kindly entertained by the Englishman, and revealed, 
instead, that a man named "Ambrosio"  was their head captain or 

general. They also informed Long that there was with them "one French 
man and a French mulatta and the Golden Island Indians and other 
Indians living up in the Gulf in company with them."

52 Rupert

53

54

Long had quickly come face to face with the reality that many a European 
traveler who dealt with Tule had to accept. Englishmen expected to find 
kings and emperors enthroned throughout the Americas. This expectation 
was based on their own ruling system and the well-known examples of 
Mexico and Peru, which Ralegh had studied closely.  The royalist 

assumption had been given further impetus in the Darién by the stories 
recently spread in print by the buccaneer Bartholomew Sharpe that a 
single, powerful ruler governed all of the Indians of the region.  Long 

seems to have expected that Corbette, of whom he had prior knowledge, 
would be that man. Instead he had been informed that Ambrosio was the 
head captain of the San Blas Indians, and that Corbette was to be found at 
home six leagues to the west of Long’s present position.

55

56

 40

Long did not have to seek out Corbette, for two days later that Indian 
leader, who spoke good French, came aboard the  of his own accord. 
Having been entertained and given presents by the Quaker captain, the 
next day Corbette even "promised he would go with me to the Gulf."

Long spent many hours in conversation with Corbette and his father-in-
law, a man named Martin, and the three agreed that when Long returned 
from the Gulf of Darién "Corbette’s brother-in-law should go with [him] for 
Jamaica … to treat with the governor if he would send people to Darién to 
inhabit among them and to settle the country."  Long’s own account 

reveals the complications he was facing in this multilingual form of 
international diplomacy. Corbette clearly had not agreed to have Jamaica 
planters populate his lands in great numbers, as Long had written that he 
had done. The Tule leader had not even agreed to go to the Gulf with 
Long, for not much later, after the aforementioned affirmative statement 
("Corbette promised to go"), Long writes that "I could not prevail with 
Capt. Corbette to go to the Gulf."

Rupert

57

58

59

 

In the meantime another Tule leader named Captain Pedro, accompanied 
by a Frenchman, kept up the procession and visited 
Long aboard the . It must have seemed to Long that, in an 
inversion of his original assumption, the Darién had as many leaders as it 
had rivers. Pedro spoke Spanish well, and he informed Long that 

Captain Ambrosio had not gone to seek gold in the Gulf, as he had 

Rupert

60
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assumed, and was in fact close on Pedro’s heels and would arrive soon. 
Pedro’s interaction with Corbette allowed Long to witness another facet of 
Amerindian leadership in Darién. Tule leaders were numerous, and they 
were also fiercely independent. Though they considered themselves to be 
one people and assisted each other when faced by dire threats, as leaders 
they owed one another neither automatic allegiance nor obeisance.

During his visit Pedro quarreled bitterly with Corbette. Long surmised that 
this most recent visitor was jealous of Corbette because of the commission 
the latter held from Louis XIV. However, Long casually mentioned what 
might have been an even more likely reason for the enmity between the 
two men: "Monsieur Du Cass the French governor upon Hispaniola had 
sent to [Corbette] to receive three or four friars into the country and 
[Pedro thought] that [Corbette] was a fool and did not mind it,"  that is, 

in not opposing the friars. According to Long, in times of peace with the 
Indians the Spaniards were wont to send friars among them "which the 
Indians … used to kill upon some disgust or another."

61

62

 

Long was creating a deep and detailed narrative for his readers at the 
Admiralty, and he organized the facts of his narrative to fit the poetics of 
its creation. He constructed a narrative in which competition with the 
French and their clients in the region ought to give impetus to English 
efforts in the Darién. Long was careful to highlight where he had modeled 
his actions on the French manner (he fired two guns to alert the Indians of 
his arrival, followed their pilots, etc.), and throughout the account he 
depicted himself as having entered into a geopolitical system already 
thoroughly penetrated by Frenchmen and their clients. Long implied, 
though he never explicitly said, that the peace recently made between the 
two formerly warring Indian nations was the handiwork of the French. The 
Englishman learned of the entente from the band of Frenchmen he 
encountered at Port Moranto. Long reported that, as was the case in 
Europe, the prevailing geopolitical winds in the Darién blew with a 
threatening Gallic edge.

 

Long, perceiving that the Indian chieftain and his French companion were 
fearful of him, worried that Captain Pedro would leave him the next day. 
Unsure of his newfound friends, Long resolved to seek out Ambrosio in his 
own territory, which was six or so miles inland. On arriving, Long found 
that Ambrosio was not at home. However, the Englishman did find that 
there "lived a Spanish Negro who was slave to [Ambrosio, and that] … this 
Negro was a very sensible man."  Long learned from him that Ambrosio 

was searching for gold, though not digging for it in some mine, as Long 
had thought, but rather prospecting for it after the Indian fashion, 
searching along the riverbeds after the rains.

63

 45

 

4/24/03 6:44 PMThe Door of the Seas and Key to the Universe: Chapter 4

Page 12 of 36http://www.gutenberg-e.org/gdi01/print/gall04.html



On October 18, after dinner, Ambrosio and many more Indians appeared 
armed "and three Indians of the Gulf with them one of which was son to 
Diego the Indian governor of the Gulf."  This man carried a box of gold 

dust as a gift for Ambrosio, to make firm the rumored peace between the 
groups. Long was introduced to Ambrosio, and the chieftain "being 
informed who I was and that I had been kind to the Indians … came and 
took me in his arms and told me I was as welcome to his country as any 
Frenchman."  This rhetorical flourish did not sit well with Captain Pedro’s 

French companion, Sylvester. After Long slyly misinformed Ambrosio that 
his intention was to sail for the Gulf of Urabá to search for pirates, 
Sylvester voiced opposition to Long’s request for an Indian pilot to guide 
him eastward. The Frenchman’s intrigues, however, were no match for an 
indigenous leader’s hospitality to a newly made friend. Long made it clear 
in his account that although he had established a working relationship with 
the most respected leader of the Indians in the western part of the 
isthmus, he had done so under the shadow of the French. His relationship 
with Ambrosio had been established in the "house [that] was the principal 
place of rendezvous for the Frenchmen … about 20 leagues westward in 
them parts was the best land for plantation."  Long gave Ambrosio 

several presents upon taking his leave, and the two men renewed their 
earlier promises of amity and friendship.

64

65

66

Setting sail to the east, Long anchored at the Isle of Pines, a spot he had 
visited in 1677. At this point in his account Long provides what he thinks 
to be tangible evidence of the success of his tropical rain forest diplomacy. 
"In July of 1677," he writes, "I could not send a boat ashore for fresh water 
nor to go fishing near the shore they so annoyed us with their arrows from 
behind the bushes."  Now, however, Ambrosio and his people seem to 

have spread the good word about Long, and curious Indian leaders 
amicably sought him out. Goans, a captain from the lands between the Isle 
of Pines and Golden Island, came aboard the  and had a friendly 
meeting with Long. The upbeat mood of amity, however, was cut short, 
when Long spotted what he assumed to be one of the Spanish Barlovento 
squadron in the distance. The Englishman ordered his crew to be on their 
guard, and weighed anchor.

67

Rupert

 

On October 28 Long finally arrived at the Gulf of Urabá, anchoring near a 
path which, he was informed by his native pilot, led to the home of the 
Indian governor. The pilot obligingly headed for the mountains toward the 
governor’s house to announce their arrival, promising to return as fast as 
he could. In the interim, a group of local Indians from the region of the 
Cacarica River boarded the  and made a friendly visit. Long received 
them well, but grew impatient with waiting for the pilot to return. He 
decided impetuously to set out to find the governor’s house, accompanied 
by his surgeon, his corporal, and a Negro, all unarmed. The party arrived 
at the house at nightfall, finding a large structure "which had port-holes 
and served for a garrison for about 150 men."

Rupert
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68

Inside the "garrison" Long found Diego, the Indian governor of the Gulf of 
Urabá. Diego spoke some Spanish, and was, upon Long’s arrival, sitting 
alone in his pavilion, regally holding in his hand a long black staff and 
wearing a black cap. Long claimed to understand Diego well, but this was 
pushing the limits of the truth, for he then went on to relate that the 
Indian chieftain "agreed with me that the King of England should enjoy 
and have the Gulf of Darién and river running into it and the countries 
thereto adjoining, earnestly desiring that they might be inhabited by 
English who might intermarry with them."  Diego supposedly went so far 

as to tell Long that he would arrange for his people to plant crops that the 
English settlers would like, so that the English would have food waiting for 
them when they arrived.

69

 

It is doubtful that Diego would have expressed desires so in accord with 
Long’s own plans. Clearly the Indian treated Richard Long civilly, 
exchanged food and gifts with him, and obviously did not object to 
Englishmen settling in the Darién. However, Long could honestly report 
that he had dealt successfully with all of the Tule Indians he had found on 
the Caribbean coast of the isthmus, and remarked that he appeared to be 
driving a large wedge between the problematic conjunction of French 
pirates and Tule Indians that had taken hold without any previous visitor’s 
notice.

 50

Immediately after leaving Governor Diego, Long returned to the Isle of 
Pines, arriving there on November 12. Any joy Long may have felt on the 
success of his expedition was to be short-lived, however. Long believed 
himself to be engaged in a strategic battle for the alliance of the Tule 
Indians waged between the French and the English, but he gradually found 
himself instead confronted by the harsh reality of the Scots settlement on 
the Darién coast. He found that Ambrosio was on his way "then to visit the 
Scotch … not expecting to meet me there…. My man that he brought with 
him told me the first news that I had heard of the Scotch: at which I was 
… surprised."  The great ship Long had spied more than a week earlier 

was not a member of the Spanish Barlovento fleet at all, but rather one of 
the Scottish flotilla.

70

 

The Scots fleet, consisting of the  the  the 
the  and the  had set sail from Leith on July 26, 1698, 
reportedly cheered by a multitude offering them their tears, prayers, and 
praises.  The commodore of the fleet was Captain Robert Pennycook.

He commanded not only the Scottish ships and the mariners manning 
them; while the Scots were at sail he held also held responsibility for the 

Caledonia, St. Andrew, Unicorn,
Endeavor, Dolphin,

71 72
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1,200 souls who had signed on to settle Darién. The affairs of the colony 
had been entrusted to a council consisting of seven men, four of whom 
were captains of the ships of the fleet. As commodore and leader of the 
majority sea contingent on the council, Pennycook considered himself the 
chief Scottish councilor and subsequently dominated the first encounters 
with Darién’s Tule Indians. 73

The Scottish ships arrived in the Americas on September 28, and on 
October 2 Commodore Pennycook ordered the  Captain Pincarton 
commanding, to sail for St. Thomas and pick up any Danish pilots willing 
to lead them to Golden Island "and [to get] what intelligence was possible 
of the state of Darién."  The  returned on October 5 "and brought 

one Allison along with them, who freely offered to go along with us to 
Golden Island. This man is one of the eldest privateers now alive. He 
commanded a small ship with Captain Sharp … [and] had likewise been at 
the taking of Panamá, Portobello, Chagres, and Cartagena."

Unicorn,

74 Unicorn

75

 

On the night of October 27 the anchored "in a fair sandy bay 
about three leagues westward of the Gulf of Darién" and was visited by two 
canoes with several Indians in them. Pennycook reported in his diary that 
these men were given food and drink, "which they used very freely, 
especially the last."  These Indians spoke some words of English, and 

they spoke Spanish indifferently. In questioning the men, the Scottish 
commodore was able to gather that Tule medicine men had prophesied the 
Scots’ arrival some two years ago, and that consequently the settlers were 
welcome.

St. Andrew 

76

 

Pennycook set his ship toward Carret Bay, the site of the ancient town of 
Acla, in the region the Spaniards knew as Rancho Viejo. In spite of 
Allison’s assistance, the Commodore was unable to find anchor at Golden 
Island, and it was not until November 1 that he and some others went out 
in longboats to sound the island, which they found inadequate for either 
settlement or defense. Upon the completion of this operation, they came 
upon a group of Tule Indians, all armed with bows and arrows and lances, 
"but upon our approach," Pennycook wrote, "they unstringed their bows in 
token of friendship."  Pennycook had one of his men swim ashore to 

know their meaning, and it became clear that the Tule desired the Scots to 
make their way ashore. Pennycook did not assent to this request, keeping 
the bulk of the men aboard the ship. Unfazed by this caution on the part of 
the Scots, the Tule made it known that the Commodore’s ship would be 
visited by two great Indian captains the next day.

77

 55

The following day’s visit was recognized by all observers as one of the most 
important to the Scottish endeavor. Captain Andréas,  a Tule Indian of 
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small stature, grave carriage, and wearing a coat of red stuff in the 
Spanish fashion, introduced himself to the commodore. For the Scots the 
introduction was the moment at which the one-dimensional images of 
Indians that they possessed could be challenged by an American reality. 
Outsiders and latecomers desiring to found a permanent settlement in 
America, the Scots needed desperately to find native Americans of a 
particular sociopolitical standing in relation to the Spanish.  It was 

imperative for them to encounter autonomous Indians, ruled by leaders of 
their own choosing, masters of the lands on which they lived. Captain 
Andréas caught the eye, for if such men could not be found they would 
need to be created: they were the linchpin to the tenuous Scottish claim to 
possess the Darién.

78

79

The recent activities of the buccaneers had proven that the Spaniards’ grip 
on the isthmus was at best a slack one. All observers granted that the 
central and western regions of the isthmus, first reconnoitered by 
Columbus, were firmly under Spanish jurisdiction. The region from the 
Bocas del Toro to Portobello-Panamá could be attacked, but it could never 
be held. However, the predations of the pirates, and the absence of 
Spanish population centers, indicated that the Spanish had never 
conquered Darién as they had conquered the Indian heartlands of Mexico 
and Peru.

 

The act incorporating the Scottish Company instructed the directors to 
seek trade and settlements in lands unclaimed by any other Christian 
prince or nation, and the propagandists at work for the Company ventured 
several arguments attempting to prove that, by all accounts, "the Dariens 
are in actual possession of their liberty, and were never subdued, nor 
received any Spanish government or garrison amongst them…. And 
[Bartolomé de Las Casas,] the Bishop of Chiapa[s] … in his Relation of the 
Spanish voyages and cruelties in the West Indies … owns ‘that the Spanish 
had no title to the Americas as their subjects, by right of inheritance, 
purchase, or conquest.’" 80

 

Like a late-seventeenth-century Ralegh or Hernán Cortés, Pennycook 
carried himself as if he were the representative of an expanding European 
state, empowered to engage in negotiations with indigenous peoples who 
had had minimal (and entirely hostile) encounters with the Spaniards or 
any other European nation. In short, Pennycook acted as if he were a 
sixteenth-century colonizer. He was a Scottish Cortés, an imperialist with a 
difference. He had learned the many lessons of Spain’s imperial blunders. 
The commodore was on no small errand, for he intended nothing less than 
to bind Darién, a remote border region previously visited by pirates and 
the odd Spaniard, into regular and permanent intercourse with an 
advanced European state. Rather than a rapacious papist out for gold and 
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plunder, the representative of an empire corrupt at its metropolitan core, 
he saw himself instead as the leader of a enterprise whose goal was to 
foster an empire of honest, open trade in the Americas.

Not subdued by the Spanish, the Darién Indians were conceived to be in 
full possession of their native lands, and in a position to treat with him in 
full freedom. As Moctezuma had transferred the sovereignty over his lands 
and people to Cortés nearly two hundred years before, effecting the only 
manner of secure and legally acceptable transfer of authority and 
possession the Spanish could claim, so the unconquered natives of Darién, 
when convinced of the benefits of such an action, would willingly transfer 
their powers of lordship and possession to the council of the Scottish 
colony. 81

 60

Captain Andréas arrived aboard the commodore’s ship on November 2 
accompanied by ten or a dozen of his people. Though amicable, the Indian 
wasted no time, immediately "inquir[ing] the reason of our coming hither 
and what we designed." The commodore responded by saying that their 
design was "to settle among them if they pleased to receive us as friends: 
that our business was chiefly trade, and that we would supply them from 
time to time with such commodities as they wanted, at much more 
reasonable rates than either the Spaniard or any others can do." 82

 

Andréas must have been taken aback by Pennycook’s claim that the Scots’ 
business was trade. The Tule leader knew, if Pennycook did not, that for a 
non-Spaniard to do anything in this region, he had to be prepared to fight 
for the right to do it. Throughout the Americas there are many examples 
that make clear the terms under which Amerindians inhabiting the often 
war-torn borderland regions of the Spanish empire allowed settlers to 
trade and form settlements among them. For these precarious 
communities, caught in the crossfire between warring European empires 
and hostile indigenous groups, offers of amity to strangers were 
understood to produce reciprocal military assistance. 83

 

Andréas’s next question confirms this line of analysis, for "[h]e inquired if 
we were friends to the Spaniards."  The response to this question must 

have been a disheartening one to the Amerindian leader, Pennycook 
responding "that we had no war with any nation; … if the Spaniard did 
offer us no affront or injury, we had nothing to say to them." Later in their 
interview, Andréas "began to run out in the praise of Captain Swan and 
Captain Davies, two English privateers, and whom he knew in the South 
Seas." Pennycook’s comment on this observation is the most telling of all, 
for in distancing himself from the buccaneers he recorded that he cut the 
Tule leader short, informing him bluntly that "we were on

84
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no such design." 85

The next few days were to be eventful ones for the councilors of the 
Scottish settlement. On November 3, the day following their interview with 
Andréas, a scouting party discovered a great harbor that was "capable of 
containing a thousand sail of the best ships of the world."  Richard Long 

confirmed the Scots reports of having found an ideal site in which to settle, 
reporting that "the Scots are in such a crabbed hole, that it may be 
difficult to beat them out of [it]."  Later that day Andréas revisited the 

Scottish commodore, probably trying to set their relations on a firmer 
footing. Pennycook, unaware that anything could be amiss, was rather 
annoyed at the Indian’s persistence. He wrote testily that he found the 
man "still on the pump as to our designs."

86

87

88

 

Andréas took this opportunity to raise the stakes in the diplomacy in which 
the two men were engaged, informing Pennycook that in the past English 
visitors to the region had, after claiming to be friends to his people, carried 
away Indian men who were never seen again. This problem was serious 
enough to have prevented Captain Pedro, who had an interest in visiting 
the Scots, from "ventur[ing] aboard till he were better assured of [their] 
integrity."  In parting, Andréas cunningly informed Pennycook that there 

were Frenchmen who had been living among the Indians for some time to 
the west of the Scottish settlement.

89

 65

On November 6, after the council decided where to build fortifications, 
"there arrived a canoe with a Frenchman, two Creoles of Martinique and 
four Indians, as also a [canoe] with Captain Ambrosio and Pedro who live 
sixteen leagues to the westward."  These Darién-dwelling Frenchmen, 

especially one man in particular, "the most sensible of them [who] speaks 
the [Indians’] language perfectly" provided the commodore with his most 
detailed information to date about the geopolitical situation on the 
isthmus. In one blow this communication dispelled all of the myths and 
wishful thinking about the Indians that Pennycook had harbored. The 
Frenchman made it known to the Scots "that the stories of an Emperor or 
King … were mere fables."  The hope of finding a single individual who 

could cede the entire territory to the council was dashed. Instead of 
enjoying a sixteenth-century transfer of sovereignty, the Scots found 
themselves thrust into a seventeenth-century contest for indigenous 
alliances.

90

91

 

Pennycook’s French informant, however, bettered the odds for the Scots, 
allowing the commodore to learn quickly what only practical experience 
had delivered to Captain Richard Long. The Frenchman provided a detailed 
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description of the various polities to be found throughout Darién, from the 
Bocas del Toro region in the west through the Pacific coast of Darién in the 
east. The freedom with which the French ex-pirates shared information 
with the Scots intruders illustrates that these men considered themselves 
stateless figures, and not agents of the French government.  In any 

event, to act as representatives of Louis XIV would have been 
counterproductive, because the situation in Europe portended nothing but 
continuing hostility between Louis XIV and William of Orange. For men 
thinking at the local level, a Scottish or English colony in Darién, rather 
than pose a threat to their existence, would provide a larger and more 
visible target on which the Spanish could concentrate their efforts. If 
successful, the colony would offer the Frenchmen not only trading partners 
but also possible allies and protectors with whom to confront the Spanish 
forces in the region.

92

A week later the paths of the two expeditions, the larger Scottish 
settlement, and the smaller scale effort of Richard Long, crossed notably. 
On November 13 Pennycook reported in his diary that "we saw a ship 
standing to the westward which we believed to be Captain 
Long in the  Prize, who we heard was in the Gulf of Urabá. On 
November 15 Captain Long came in his boat to visit us, and on the day 
after dined aboard of me. We could by no means find him the conjurer he 
gives himself for."  Richard Long described in his own account that on 

November 14 he and the Tule chieftain Ambrosio visited the Scots, the 
Indian "in his [canoe] … and I accompanied him in my longboat wearing 
His Majesty’s colors." To his surprise, Long "perceived that the Scots took 
no more notice of Ambrosio than of any other Indian, not having seen him 
before nor knowing what he was until I made them sensible thereof."

After introducing Ambrosio to the Scottish councilors, Long spent several 
days in the company of the Scottish ships. Observing their frequent 
meetings with the local Indians, however, Long decided he had better get 
on with his own business, and set a course for the Gulf of Darién. The 
Scots had yet to reconnoiter in that part of the isthmus, and Long 
intended to prevent them from ever laying claim to the easternmost 
stretches of Darién.

Rupert
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No reports gave the details of the first meeting of Pennycook and 
Ambrosio, though it is clear that the Indian made a great impression. On 
November 17, the commodore ordered that he and three other councilors 
should "go in two long boats and two pinnaces … as far as Ambrosio’s … to 
survey the coast and know whether there might be any more convenient 
place for a settlement."  Pennycook makes no mention of the reason for 

this decision, but Ambrosio’s presence among the councilors on the days 
before it was made leads to the conclusion that the Tule leader made a 
strong case to the Scots that they would be better off living in his domain, 
and that Andréas was not to be trusted.

95

 

4/24/03 6:44 PMThe Door of the Seas and Key to the Universe: Chapter 4

Page 19 of 36http://www.gutenberg-e.org/gdi01/print/gall04.html



Ambrosio and his son-in-law Pedro received the Scots well, and to their 
surprise the visitors found a great harbor in Ambrosio’s country. In the 
end, and for reasons not stated in any official account, the councilors 
decided to remain in the site near Carret Bay where they had docked their 
ships in late October. Although they were committed to keeping their 
settlement in Andréas’s domain, the visit to Ambrosio had clearly raised 
grave suspicions in the councilors’ minds regarding Andréas. While dining 
aboard the commodore’s ship on November 30, the councilors decided to 
place their doubts concerning Andréas on the table. It being St. Andrew’s 
day, "Captain Andréas was … invited, the Council wanting an opportunity 
of clearing some suspicions they had of his correspondence with the 
Spaniards; we taxed him home with it and he ingeniously confessed that 
the Spaniards had been friendly to him, and had made him a captain; that 
he was obliged for his safety to keep fair with them." 96

 70

The Scots pledged to Andréas that they intended to found a permanent 
settlement and were not simply pirates intending to pull up stakes, as he 
had been told by the Spanish. In turn, the Tule leader pledged himself 
amenable to sponsoring the settlement, and asked to be taken under the 
Scottish protection and government. He promised to return in a few days, 
when their relationship could be appropriately solemnized.

 

On December 4 Andréas boarded the  and his commission was 
read to him. Tellingly, the text had to be expounded in Spanish for the 
Tule leader to understand its provisions fully. "The council made him to be 
one of their captains to command the natives in and about his own 
territories, and received him into the protection of their government, he 
being obliged … to obey, assist, and defend them with all … concerns upon 
all occasions."  Pennycook reported that Andréas was very well satisfied 

with this arrangement, and that he promised to "defend us to the last drop 
of his blood against our enemies."  The Tule leader presented the council 

with a bow and bunch of arrows, and then he and those with him drank 
heartily to the health of the colony and its councilors.

St. Andrew,

97
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Pennycook’s diary paints an entirely positive picture of his encounter with 
the Tule leader. The commodore, forced by the information he gained from 
the Frenchman’s report, downgraded the nature of Andréas’s cession to 
him. The act was described as the exchange of the deed to the lands 
surrounding the settlement, rather than an imperial ceding of sovereign 
lands. Although he might not have been ceded all of the Darién, Pennycook 
made clear that the parcel of land he did get had been won through strict 
adherence to appropriate diplomatic protocol. The commodore created a 
narrative of Scottish reasonableness, good sense, and open-handedness 
that convinced and won over the Amerindian leader.
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The "Andréas" of Pennycook’s diary agreed, upon being presented the 
Scottish case in full, not only to abjure his relationship with the Spanish, 
but also to defend the Scots and their settlement with his life. 
Furthermore, he explicitly accepted that his right to rule was now 
conditional upon the Scots. "Andréas" had done nothing less than accede 
to his demotion from an autonomous regional lord to a delegate-ruler 
acting according to the pleasure of the colony’s council. A Scottish 
commission was now the only thing that allowed the diary’s "Andréas" to 
command the natives in and about his own territories.

 

Yet, clearly, Andréas had not assented to such an agreement. What he had 
more sensibly done was to appear to meet the needs of the commodore in 
order to keep open the avenues of communication and reciprocal 
interaction with the representative of a populous new settlement in his 
territory. This was the manner in which indigenous leaders throughout the 
Americas built alliances with European outsiders. Trust and allegiance 
could not be finalized through testimonies recorded for all time on paper. 
These relationships, and the benefits of trade and defense that they 
brought, were girded by myriad reciprocal exchanges and interconnections 
that took time to develop. Once in place, however, such connections could 
never be taken for granted. The exchanges that formed their base needed 
to be continually reenacted, and alliances, therefore, continually needed to 
be renewed.

 75

A pamphlet published soon after the events in question paints a picture at 
variance with Pennycook’s description of his encounter with Captain 
Andréas. The author, Walter Harris, was an eyewitness to the events 
described by Pennycook, and provided details absent from the 
Commodore’s diary.  Harris described Andréas’s government as 

extending from Carret Bay, about eight or nine miles on one side of the 
settlement, to Golden Island, about five miles on the other side. He added 
sarcastically that "such a portion of land [was] the lairdship or kingdom of 
these captains whom the buccaneers, privateers, and Scotch company 
would have be kings and sovereign princes."

99
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Harris, a member of the party that left to seek a better settlement site 
closer to Ambrosio, filled in some of the gaps in Pennycook’s account. It 
was Ambrosio himself who had seeded the minds of the Councilors with 
doubts against his rival, Andréas, informing the Scots councilors that 
Andréas was not only a Spanish captain, "but a very Spaniard in his heart."

 Lobbying for the protection an alliance with the Scots would bring, on 

a subsequent visit to the councilors Ambrosio endeavored to persuade the 
Scots "to remove from that place and come nearer to him."  The 

councilors, as we have seen, actually considered this request seriously. 
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However, after inspecting the harbors and grounds nearest to Ambrosio’s 
home, they decided that the fort at the original settlement was the most 
secure one, and they resolved to "make the best bargain with Andréas we 
could." 103

Harris’s description of Scottish relations with Andréas differed from 
Pennycook’s in two other ways. First of all, Harris alleged that Andréas left 
the commission granted him behind on the when he left the 
ship on December 3, "which [Harris] found the day following crammed into 
a locker of the roundhouse where the empty bottles lay. Next time 
[Andréas] came aboard it was given him."  This observation illustrated, 

Harris hoped, the lightness with which Andréas took his new 
responsibilities and the low value he placed on his arrangement with the 
Scots. Harris’s second assertion is an even more serious one, and one that, 
again, was not disputed by other controversialists as a point of fact.

St. Andrew 

104
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Harris also wrote that "Ambrosio was with us during the Christmas 
holidays, and having met Captain Andréas … reproached him with his 
villainy." The two indigenous leaders came to blows in their dispute and 
were separated by Commodore Pennycook. Harris then remarks that "a 
bowl was made and the friendship made up, they seemed to be good 
friends all that night, till about the time that they were to go to sleep. Poor 
Captain Andréas either fell or was rumbled down the main hatchway into 
the hold, where lighting on a spare anchor … he was so bruised that he 
gave up the ghost soon afterwards…. His brother-in-law Captain Pedro, 
with the interest or advice of the Senate, was seated on his throne." 106

 

There is no mention of Andréas’s death in Pennycook’s diary. Tacit 
confirmation of the Tule leader’s death, however, can be inferred from his 
abrupt disappearance from the commodore’s account. Following the end of 
1698, Captain Pedro is the Indian leader with whom the councilors 
exclusively interacted.

 80

Commodore Pennycook’s complete silence regarding the dramatic death of 
Andréas is more than an example of an imperious racialist failing to report 
events of impact and importance to the mother country simply because 
their consequences would be felt only in the indigenous world. Rather, the 
Scotsman’s calculated silence on the matter was the attempt, by a man 
answerable to a board of directors, to conceal an unsavory episode in his 
management of Scottish relationships with the Tule Indians, whom he had 
been urged to cultivate as allies and friends.

 

After noting the progress the Scots were making with the region’s Indians, 
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Richard Long had decided that he had better leave them and cement the 
understanding he had made with Diego, the Tule Governor of the Gulf of 
Urabá. Long feared that the Scots would make an agreement with Diego 
and claim all of the Darién for themselves, and he also suspected that 
news of the Scottish settlement would provoke other nations to grab pieces 
of the isthmus. On November 25 Long arrived at the Gulf of Urabá and was 
visited by the governor, who came down to the shore with about forty 
Indians.

Long took great pains to explain to the Tule leader that although the Scots 
and English spoke the same language and were even ruled by the same 
king, they had rival interests in the Darién. The Englishman admonished 
Diego that he should under no circumstances allow the Scots to settle on 
his lands, warning the Indian that the Scots would be visiting him soon 
with such a design in mind. Long ended the negotiations by telling Diego 
that he had returned to the Gulf "to leave some of my people with him to 
stay until some more should be sent thither from the
King of England."  The governor’s reaction to this news was positive, 

with Long noting that "[Diego] and the rest seemed to be as joyful at the 
news thereof as I ever saw anybody in my life."

107

108

 

Although it may have appeared otherwise to Long, this positive reaction on 
the part of the Tule leader, rather than reflecting a desire among the 
Indians to become English subjects, was instead a sign of the hope that 
the English would show themselves to be reliable allies and providers of 
military assistance. The Tule under Diego occupied the exposed eastern 
frontier of Darién that was continuously harassed by Indian allies of the 
Spanish residing on the other side of the Gulf. Tellingly, during the 
discussion the Tule were interested in knowing how many muskets Long 
had to give them, whereas Long was interested in getting to work to clear 
the sites that Diego had allotted for homes to be built for the Englishmen.

 

On December 3 Long ended his expedition to Darién and sailed for 
Jamaica, having left behind the king’s colors, along with several of his men.

 Because his commission had not empowered him to sign formal 

treaties or contracts with any Indians, he had not done so, but in spite of 
this Long was certain that he done the next best thing. He had laid an 
effective claim to the Gulf of Urabá, and with it he had gained access to 
the Atrato river for the English crown. Long believed that the formal acts 
of possession that he had performed at the Gulf, in conjunction with the 
diplomatic understanding he had achieved with Diego, the region’s 
indigenous leader, had guaranteed the strategic Atrato river for England.

109

 85

Of course, Diego had made no commitment to become an English subject 
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during that conversation he and Long had shared on the shore of Darién. 
Long’s Raleghan vision had blinded him to the possibility that perhaps 
Diego might be motivated to seek a better alliance. On February 24, in a 
shrewd act that Long would probably ascribe to Scottish treachery, Diego 
signed a Treaty of Friendship, Union, and Perpetual Confederation with the 
representatives of the Scottish colony. The document not only symbolizes 
Long’s own misguidedness, but it also serves to discredit the failed 
imperial ideology shared by Britons in this period. Most of all, however, 
Diego’s Scottish treaty is a lasting testament to the practical manner in 
which Tule leaders kept their options open as they negotiated the volatile 
geopolitical situation that reigned in the isthmus of Darién.

Notes:

 In his study of Iroquois diplomatic practices, W. N. Fenton coined the 
term forest diplomacy to describe the protocols of the treaty-making the 
Iroquois engaged in with other Indians and Europeans in the American 
Northeast; see his "Structure, Continuity, and Change in the Process of Iroquois 
Treaty Making," in F. Jennings, ed., The History and Culture of Iroquois 
Diplomacy: An Interdisciplinary Guide to the Treaties of the Six Nations and 
Their League (Syracuse: Syracuse University Press, 1985), pp. 37-67; and 
Fenton, The Great Law and the Longhouse: A Political History of the Iroquois 
Confederacy (Norman: University of Oklahoma Press, 1998). Although the 
documents consulted for this study have not allowed me to arrive at the cultural 
underpinnings of the Tule system to the extent Fenton was able to achieve for 
the Iroquois, I have in any event slightly revised Fenton's term for use in this 
context, inasmuch as I think it adequately describes what was occurring.

Note 1:

Back.

 According to M. W. Wallace, Ralegh's name appeared with "seventy-
three contemporary spellings." See Wallace, Sir Walter Raleigh (Princeton: 
Princeton University Press, 1959), p. 319. From 1584 until his death Ralegh 
signed his correspondence "Ralegh," and this is how the name appears on the 
title pages of contemporary editions of his writings.

Note 2:

Back.

 For the evolution of the anti-Spanish ideology, see W. S. Maltby, The 
Black Legend in England: The Development of Anti-Spanish Sentiment 
(Durham, N.C.: Duke University Press, 1971).

Note 3:

Back.

 Ralegh was unprepared to even imagine the complicated 
interconnections that existed between the Spanish and the Indian leaders with 
whom he dealt in Guiana. For a recent edition of his colonialist tract, see The 
Discoverie of the Large, Rich and Bewtiful Empyre of Guiana by Sir Walter 
Ralegh, transcribed, annotated and introduced by Neil L. Whitehead (Norman: 
University of Oklahoma Press, 1997).

Note 4:

Back.

 Scottish blindness on this point is interesting, given that nation's Note 5:
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relationship with England. Scotland was an independent kingdom in 1698, 
although it had been conquered by England in the medieval period and under 
Oliver Cromwell. The northern realm had suffered considerably in its 
relationship to England (the most recent massacre had occurred at Glencoe in 
1692) and yet it contained not only powerful politicians of the English interest 
but also men who advocated an even closer relationship with the neighbor to 
the south. It may appear unfair to judge these Britons by their failure to 
achieve something that stood beyond the reach of any European expansionist at 
this time, but it must be stated that some Europeans did attain the measure of 
success that eluded the English and Scots in Darién. Through a process based 
on shrewd assessments of the nature of power and politics among their 
indigenous partners, the Portuguese in India, the Dutch in Brazil and Guiana, 
and the French in North America provided Britons with examples of European-
indigenous alliances. Britons, of course, hoped to create systems of equal 
durability to those mentioned, but they failed to grasp the subtle nuances of the 
process that could have ensured success.Back.

 For the involvement of London capital in the early planning of the 
Scottish Company, see the articles by Hiram Bingham: "The Early History of the 
Scots Darién Company," Scottish Historical Review 3 (1906): 210-217, 316-
326, and 437-448.

Note 6:

Back.

 Paterson was an active correspondent with the directors in Scotland in 
the summer of 1695. He wrote letters on 4 and 9 July; 6 and 15 August; 3, 5, 
and 19 September; and 15 October. These letters are items 3-10 of National 
Library of Scotland's Advocate's Manuscripts 83.7.4 (Darién Papers), hereafter 
cited as NLS Darién MSS.

Note 7:

Back.

 The meticulous work of G. P. Insh makes such a conclusion impossible. 
See his "The Early History of the Company Trading to Africa and the Indies," 
Scottish Historical Review 21 (1923-1924): 288-295, and "The Founders of the 
Company of Scotland, Scottish Historical Review 25 (1927): 241-254.

Note 8:

Back.

 For a detailed discussion of projectors in the new fiscal military state, 
see C. Brooks, "Taxation, Finance and Public Opinion, 1688-1714," (D.Phil. 
thesis, Cambridge University 1970), especially chaps. 7 and 8.

Note 9:

Back.

 Paterson describes his attempts to sell the idea in the preface to his 
"A Proposal to Plant a Colony in Darién; to Protect the Indians against Spain and 
to Gain the Trade of South America to all Nations, 1701," in S. Bannister, ed., 
The Writings of William Paterson: Founder of the Bank of England (London: 
Effingham Wilson, 1858), vol. 1, p. 117. (Though I cite the 1858 edition, I also 
consulted the three-volume second edition published in London a year later, 
which contains an invaluable list of books in William Paterson's library.)

Note 10:

Back.

 NLS Darién MSS, item 13, "Minutes of the Committee of Foreign 
Trade" (23 July 1696). The University of London Library, Goldsmith's Library of 
Economic Literature (MS 63, item 6), contains a "Report from the Committee of 
the Court of Directors," dated 1698, which provides an exhaustive airing of the 
reasons that went into the choice of Darién as the Company's settlement site. 
Interestingly, the report also has an extensive section in which objections to the 
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site are examined and then rejected.Back.

 Historical Manuscripts Commission, 14th Report, new series, 
Manuscripts of the House of Lords 1695-1697 (London: His Majesty's Stationers 
Office, 1903), p. 3.

Note 12:

Back.

 The "Address to the King," as well as William's "Answer," are 
contained in A Full and Exact Collection of all the Considerable Addresses, 
Memorials, Petitions, Answers, Proclamations, Declarations, Letters and Other 
Publick Papers Relating to the Company of Scotland Trading to Africa and the 
Indies, since the passing of the Act of Parliament by which the said company 
was established in June 1695, till November 1700 (London: n.p., 
1700), pp. 1-3.

Note 13:

Back.

 The House went so far as to draw up articles of impeachment against 
the persons named as directors of the Company in the Act. For a copy of the 
"Resolutions of the House" containing the one "resolv[ing] that the following 
persons be impeached...," see Bodleian Library, Oxford University, MS Locke 
c.30, f. 33. This threat could never be carried out because the Scots had not 
broken any laws (Scottish or English), and were in fact operating under an Act 
of Incorporation passed by the Scottish Parliament.

Note 14:

Back.

 To put the figure invested into even better perspective, in 1776 
Adam Smith estimated that at the time of the Union only £1 million was in 
circulation in the entire Scottish nation; Smith, An Inquiry into the Nature and 
Causes of the Wealth of Nations (Chicago: University of Chicago Press, 1976), 
vol. 1, p. 315. As a comparative perspective on company financing, the "new" 
East India Company was in the process of incorporation by the English 
parliament at the same time, and had a projected capitalization of £2 million. 
The figure of £170,000 liquid assets available to the Company is from W. R. 
Scott, "The Fiscal Policy of Scotland Before the Union," Scottish Historical 
Review 1 (1904): 173-190; see esp. p. 182. For the Scottish promotion of 
manufactures in the later seventeenth century, see W. R. Scott, The 
Constitution and Finance of the English, Scottish and Irish Joint Stock 
Companies to 1720 (Cambridge: Cambridge University Press, 1910-1912); and 
W. R. Scott, ed. The Records of a Cloth Manufactory at New Mills, 
Haddingtonshire, 1681-1703 (Edinburgh: Scottish History Society Publications, 
1912), esp. part III of the introduction, "The Influence of the Joint Stock 
Company on the Industrial Revival in Scotland Towards the End of the 
Seventeenth Century," pp. xxxix-lv.

Note 15:

Back.

 Two merchants, Alexander Stevenson of Edinburgh and James 
Gibson of Glasgow, were commissioned to "inform yourselves of the best and 
most expeditious way of purchasing or building five or six ships of about 600 
tons each ... such as are fit for voyages to the East Indies." John Erskine, John 
Haldane Baron of Gleneagles, and Messrs. William Paterson and James Smith, 
merchants, were directed to "treat with, make, and conclude all such treaties 
and other agreements of commerce." G. P. Insh, ed., Papers Relating to the 
Ships and Voyages of the Company of Scotland Trading to Africa and the Indies, 
1696-1707 (Edinburgh: Scottish History Society, 1924), pp. 3-4. (The spine of 
this volume reads "Darién Shipping Papers," and hereafter this volume is cited 
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as DSP.)Back.

 This letter is contained in the Paul Rycaut Letterbook, volume 2, 
Princeton University, Firestone Library Special Collections (no.
CO689), f. 153v.

Note 17:

Back.

 Vernon's letter to the Board of Trade is retained in the manuscripts 
of John Locke at the Bodleian Library, Oxford University, MS Locke
c.30, f. 47.

Note 18:

Back.

 The Spanish crown was apprised of the Scottish Company's designs 
on Darién in a letter of 9 July 1697; see the Archivo General de Indias (AGI) 
Panamá 159, f. 652r. The Spanish resident in Hamburg was as resourceful as 
was Rycaut and his secretary Orth; four of his letters to the crown are preserved 
in AGI Panamá 159, ff. 656r-670r. Of special interest is the letter of 8 
November 1697 in which Navarro reports to the crown Scottish designs not only 
in Darién but also in Chile and on an unnamed island in the
straits of Magellan.

Note 19:

Back.

 For Scottish ideologies of an uncorrupt empire made up of 
industrious and virtuous men, see David Armitage, "The Scottish Vision of 
Empire: Intellectual Origins of the Darién Venture," in John Robertson, ed., A 
Union for Empire: Political Thought and the Union of 1707 (Cambridge: 
Cambridge University Press, 1995), pp. 97-121. Although set down in the heart 
of the Spanish America, Patersonian Darién would be protected from harm 
because its robust trade would ultimately provide benefits to the Spaniards as 
well. (After all, had not the Spanish learned the benefits of living and trading 
with an independent Dutch nation?)

Note 20:

Back.

 NLS Darién MSS, item 21. This letter is reproduced in S. Bannister, 
William Paterson, The Merchant Statesman, and Founder of the Bank of 
England: His Life and Trials (Edinburgh: William P. Nimmo, 1858), pp. 148-158, 
the quotation is from pp. 151-152.

Note 21:

Back.

 The full title of the text is A New Voyage Round the World, 
particularly the Isthmus of America, several coasts and islands in the West 
Indies ... Their Soil, Rivers, Harbours, Plants, Fruits, Animals, and Inhabitants. 
Their Customs, Religion, Government, Trade &c (London: James Knapton, 
1697).

Note 22:

Back.

 Information regarding the publication history of Dampier's text can 
be found in Edward Arber, ed., The Term Catalogues, 1668-1709, A 
Contemporary Bibliography of English Literature in the Reigns of Charles II, 
James II, William and Mary, and Anne (London: Privately printed, 1906), vol. 3 
(1697-1709, and Easter Term 1711), pp. 5, 17, 45, 58, 87, 104, 107, 113, and 
122.

Note 23:

Back.

 William H. Bonner, Captain William Dampier, Buccaneer-Author 
(Stanford: Stanford University Press, 1934), pp. 31-33.
Note 24:

Back.

 Dampier dined with Samuel Pepys and John Evelyn, and opened Note 25:
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correspondences with notables of the Royal Society such as Sir Robert Southwell 
and Sir Hans Sloane; see Clennel Wilkinson, William Dampier (Oxford: John 
Lane / The Bodley Head, 1929), pp. 150-151.Back.

 Philosophical Transactions of the Royal Society, vol. 1, no. 8, January 
1666; and number 11, April 1666.
Note 26:

Back.

 Albert Gray, ed., William Dampier, A New Voyage Around the World 
(London: Argonaut Press, 1927), p. 3.; hereafter cited as Gray, Dampier's New 
Voyage.

Note 27:

Back.

 England's management of information and personnel regarding the 
colonies underwent increasing professionalization and standardization as the 
seventeenth century progressed. See C. M. Andrews, British Committees, 
Commissions, and Councils of Trade and Plantations, 1622-1675 (Baltimore: 
Johns Hopkins University Press, 1908); W. T. Root, "The Lords of Trade and 
Plantations, 1675-1696," American Historical Review 23 (1917): 20-41; R. P. 
Bieber, "The Plantation Councils of 1670-1674," English Historical Review 40 
(1925): 93-106; R. M. Lees, "Parliament and the Proposal for a Council of Trade, 
1695-1696," English Historical Review 54 (1939): 38-66; P. Laslett, "John 
Locke, the Great Recoinage, and the Origins of the Board of Trade: 1695-1698," 
William and Mary Quarterly 14 (1957): 370-402; M. G. Hall, "The House of 
Lords, Edward Randolph, and the Navigation Act of 1696," William and Mary 
Quarterly 14 (1957): 494-515; and I. K. Steele, Politics of Colonial Policy: The 
Board of Trade in Colonial Administration, 1696-1720 (Oxford: Oxford 
University Press, 1968). Much has been written on the transformation of 
England into a fiscal-military state ruled by a more or less professionalized 
bureaucracy; see J. Brewer, The Sinews of Power: War, Money and the English 
State, 1688-1783 (New York: Alfred A. Knopf, 1989); and the essays in L. 
Stone, ed., An Imperial State at War: Britain from 1689 to 1815 (London: 
Routledge, 1994).

Note 28:

Back.

 Gray, Dampier's New Voyage, p. 26.Note 29: Back.

 J. W. Fortescue, ed., Calendar of State Papers Preserved in the Public 
Record Office, Colonial series, America and West Indies, vol. X, 15 May 1696-31 
October 1697, #1120, p. 525. (This collection is hereafter cited as CSPCol.)

Note 30:

Back.

 CSPCol X, #1120, p. 525. Wafer's written testimony has been 
preserved in the NLS Darién MS item 50; it is partially reproduced in DSP, pp. 
50-54.

Note 31:

Back.

 P. Ayres, ed., The Voyages and Adventures of Capt. Barth. Sharp 
and others, in the South Sea ... Published by Philip Ayres, Esq. (London: Printed 
by B. W. for R. H. and S. T., 1684).

Note 32:

Back.

 As I have already noted, the activities of the group of buccaneers 
that set off from Port Moranto, Jamaica, in 1679 to operate in the Panamá 
region are told in several firsthand accounts. See "W. D.," "A Brief Account of 
Captain Sharp and other his companions; their voyage from Jamaica unto the 
province of Darién and South Sea...," book 3, chap. 12, in John Exquemeling, 
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The Buccaniers of America, or a True Account of their Most Remarkable Assaults 
... Written originally in Dutch, by John Esquemeling, one of the Bucaniers ... 
The second edition, corrected and inlarged with two additional relations, viz the 
one of Captain Cook, and the other of Captain Sharp. Now faithfully rendered 
into English (London: Printed by William Cook, 1684); and B. Ringrose, The 
Buccaniers of America, The Second Volume Containing the Dangerous Voyage 
and Bold Attempts of Captain Bartholomew Sharp and Others ... From the 
Original Journal of the Said Voyage (London: Printed for
William Cook, 1685).Back.

 CSPCol. X, # 1305, p. 599.Note 34: Back.

 W. J. Harly, ed., Calendar of State Papers, Domestic series, of the 
reign of William III, 1 Jan. to 31 Dec. 1697, p. 142, 146, 153, 159, and 185. 
(Hereafter this collection is cited as CSPDom.)

Note 35:

Back.

 CSPDom, 1 Jan. to 31 Dec. 1697, p. 249.Note 36: Back.

 MS Journals of the Courts of Directors, Bank of Scotland, vol. 1, pp. 
447-448. (Hereafter this collection is cited as the BOS.) The rejection of Wafer 
led to speculation that the directors of the Company were either nefarious or 
negligent in allowing a seasoned traveler with intimate knowledge of the region 
to slip through their fingers due to their unwillingness to part with £750. For 
the debate regarding Wafer's treatment by the directors, see [Walter Harris], A 
Defense of the Scots Abdicating Darién: Including an answer to the defense of 
the Scots settlement there (Edinburgh [?]: n.p., 1700), pp. 38-43; Anon., An 
Enquiry into the Causes of the Miscarriage of the Scots Colony at Darian: or an 
Answer to a Libel Entitled A Defense of the Scots Abdicating Darién (Glasgow: 
n.p., 1700), pp. 97-98; [R. Ferguson?], A Just and Modest Vindication of the 
Scots Design, for the Having Established a Colony at Darién with a brief display, 
how much it is their interest to apply themselves to trade, and particularly to 
that which is foreign (n.p., 1699), pp. xvi-xvii; and [Walter Harris], A Short 
Vindication of Phil-Scot's Defense of the Scots Abdicating Darién: Being in 
Answer to the Challenge of the Author of the Defense of the Settlement... 
(London: n.p., 1700), pp. 7-8.

Note 37:

Back.

 CSPCol., XI, 27 Oct. 1697 to 31 Dec. 1698, #620, p. 300.Note 38: Back.

 CSPCol., XI, #661, p. 340.Note 39: Back.

 Long aimed to reproduce the spectacular Bahamian salvage operation 
of William Phips, which in 1667 had netted investors £16,000. For an account of 
this, see E. W. Baker and John G. Reid, The New England Knight: Sir William 
Phips, 1651-1695 (Toronto: University of Toronto Press, 1998). In the proposal, 
Long stated that "my principle in religion did not lead me to be a soldier, but in 
this honest design I was going on, if any did stop me I would defend myself and 
keep the ship in order fit for it. And I humbly pray that no other than a paper 
might be drawn up as to my fidelity to the King and that I will never use any 
design to bring the Roman Catholic religion or government into England, and 
will set my hand to this upon receiving my commission." This bit of special 
pleading allows Long to be identified as a Quaker. The proposal is reproduced in 

Note 40:

4/24/03 6:44 PMThe Door of the Seas and Key to the Universe: Chapter 4

Page 29 of 36http://www.gutenberg-e.org/gdi01/print/gall04.html



DSP, pp. 97-99; quotations are from pp. 97-98 and p. 99.Back.

 Long has left three accounts of his activities: a brief letter preserved 
in the National Library of Scotland dated simply "1699," NLS Darién MSS, item 
57 (an unsigned copy of this letter is contained in NLS Adv. MSS 83.7.3 
("Colonel Leven's Darién MSS"), item 4; a "Letter to the Duke of Leeds" dated 
15 February 1698/99, PRO Adm. 1/4085 (reproduced in DSP, pp. 100-106); 
and a letter of twenty-four folio pages to "The ... Lord ... High Admiral of 
England," dated 17 June 1700, PRO Adm. 1/2033. The last item is in fact a 
diary of the entire expedition.

Note 41:

Back.

 For the disparaging assessment of Long that has persisted through 
the Darién historiography, see Insh, Company of Scotland, p. 130; and Prebble, 
Darién Disaster, pp. 147-148.

Note 42:

Back.

 "Captain Pennycook's Journall from the Madera Islands to New 
Caledonia in Darién," in DSP, pp. 78-97 (the original is kept in the archives of 
the Royal Society), entry for 20 November 1698 [p. 88]; and Hugh Rose, 
"Journal or Diary of the Most Remarkable Things that Happened During the 
Scots African and Indian Fleet, in their voyage from the Island of Madera to 
their landing in America and since that time," NLS Darién MSS. item 52, entry 
for 20 November 1698 (f. 17): "Long ... appears to us to be of 
no great reach."

Note 43:

Back.

 Long's testimony regarding his interactions with Amerindians is 
much more detailed (and therefore verifiable) than that of the buccaneers. The 
value of this letter as a source was recognized by earlier researchers. However, 
Cundall, Darién Venture, only partially reproduces it in a poor transcription. The 
anthropologist Henry Wassén quoted from portions of the letter, but World War 
II prevented him from consulting or reprinting it in its entirety in his 
"Anonymous Spanish Manuscript from 1739 on the Province of Darién: A 
Contribution to the Colonial History and Ethnography of Panamá and Colombia," 
Etnologiska Studier 10 (1940): 80-146.

Note 44:

Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 1.Note 45: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 1.Note 46: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 2.Note 47: Back.

 Regarding French interest in the isthmus and the South Sea, see C. 
de la Ronciere, "Les Routes de L'Indie: le passage par les poles et l'isthme de 
Panamá ou temps Henry IV," Revue des Questions Historiques 32 (1904): 157-
209; E. W. Dahlgren, "Voyages français a destination de la Mer du Sud avant 
Bougainville (1695-1749)," Nouvelles-Archives des Missions Scientifiques et 
Litteraires 14 (1907): 423-568; and Dahlgren, Les relations commerciales et 
maritimes entre la France et les côtes de l'océan Pacifique (Paris: Champion, 
1909), esp. pp. 88-103. The last work cited is especially relevant inasmuch as it 
provides a useful summary of the sources relating to French pirate activity in 
the Panamá region in the seventeenth century. Also useful is Nellis M. Crouse, 
The French Struggle for the West Indies, 1665-1713 (New York: Columbia 
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University Press, 1943). For a discussion of the pirate as an independent actor 
who could often further state interests, see A. P. Thornton, "Agents of Empire: 
The Buccaneers," For the File on Empire: Essays and Reviews (London: 
Macmillan, 1968), pp. 79-89. As they proved themselves to be in their 
relationships with Amerindians in North America, the French were equally 
distinctive in Darién. Captain Bartholomew Sharpe claimed to have accepted 
letters of marque signed by the king of Darién in the 1680s, but was not on 
record as having taken an Indian wife. The most culturally adept and malleable 
of the English buccaneers, Lionel Wafer, pointedly turned his back on the chance 
to marry a Tule leader's daughter and live in the forest. Although the 
anonymous author of The History of Caledonia: or, The Scots Colony in Darién in 
the West Indies. With an account of the manners of the inhabitants and the 
riches of the countrey. By a Gentleman lately arrived (London: John Nutt, 1699) 
mentioned (p. 51) that the Council planned to have Tule children educated in 
Scotland, the directors had no plans to do this and never had plans to 
intermarry its settlers with indigenous women. The French buccaneers were the 
only Europeans willing to settle in Darién and take up Indian wives.Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 3.Note 49: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 4.Note 50: Back.

 Long uses the name "Carvat" to refer to this Indian, who appears as 
Corbette, Corvette, and Corbet in the Spanish and Scottish records. For the 
sake of convenience I have decided to standardize the name as "Corbette."

Note 51:

Back.

 The information that Corbette held the Sun King's commission is 
preserved in all of the sources that mention him. Clearly it was the first bit of 
information he imparted to European strangers after his name.

Note 52:

Back.

 Long uses "Ambrosia" to refer to this Tule leader. He appears in the 
Spanish and Scottish records as Ambrosio. I have standardized the name to 
Ambrosio to avoid confusion.

Note 53:

Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 4. Long here has confused the "Gulf" of Urabá 
and the great bay at the Bocas del Toro.
Note 54:

Back.

 Several years later four North American Iroquois "kings" would be 
officially presented to Queen Anne, making quite a stir in London.
Note 55:

Back.

 Sharpe's interaction with the "king" of Darién is recounted in Philo-
Caledon, A Defense of the Scots Settlement at Darién, with an Answer to the 
Spanish Memorial Against it and Arguments to prove, that it is in the interest of 
England to join with the Scots, and protect it ... (Edinburgh: n.p., 1699), pp. 3-
4. The anonymous author of A Letter, Giving a Description of the Isthmus of 
Darian (Where the Scots Colony is Now Settled); from a Gentleman who lives 
there at present... (Edinburgh: n.p., 1699) claimed to have met the supreme 
king and queen of Darién (p. 18). The correct counterclaim, that the Tule 
Indians inhabited small, tightly knit clan groupings spread out along the rivers 
of Darién, was presented in dismissive language, such as "[the kingdom 
contains] a few cottages, inhabited by barbarous and unarmed people, headed 
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by many leaders, resembling the heads of clans in Scotland"; [Walter Harris], 
The Defense of the Scots Settlement at Darién, Answered, Paragraph by 
Paragraph, by Philo-Britain (London: n.p., 1699), p. 10; Harris's other 
pamphlets make equally strong rebuttals.Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 5.Note 57: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 5.Note 58: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 6.Note 59: Back.

 In this he would not have been mistaken; as has been discussed, the 
Tule used the rivers to bound their territory. A. Castillero Calvo termed the Tule 
political structure as one of acefalismo (headlessness) in Conquista, 
evangelización y resistencia: ¿Triunfo o fracaso de la política indigenista? 
(Panamá: Instituto Nacional de Cultura [Editorial Mariano Arosemena], 1995), 
pp. 210-211.

Note 60:

Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 6.Note 61: Back.

 Long, letter of 15 February, DSP, 101.Note 62: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 7.Note 63: Back.

 PRO Adm. 1/2033, ff. 7-8.Note 64: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 8.Note 65: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 8.Note 66: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 9.Note 67: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 10.Note 68: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 10.Note 69: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 11.Note 70: Back.

 This colorful description is contained in John Dalrymple, Memoirs of 
Great Britain and Ireland (Edinburgh: n.p., 1771, 1773), vol. 2, pp. 96-97. The 
contemporary sources for this stage of the Company's activities are "Captain 
Pennycook's Journall"; Rose, "Journal"; Dr. Wallace, "Part of a Journal Kept from 
Scotland to New Caledonia in Darién, with a short account of that Country," 
Philosophical Transactions of the Royal Society 22 (1700): 536-542; "A Journal 
kept from Scotland by one of the Company who sailed on board the Endeavor 
pink; with a short account of Darién," in DSP, pp. 69-77; and the "Journal of the 
Scots, African, and Indian Fleet, from the setting forth from Kirkaldy, 8th July, 
1698, to the arrival at the Bay of Darién, 1st November, 1699," in Analectica 
Scotica: Collections Illustrative of the Civil, Ecclesiastical, and Literary History of 
Scotland. (Chiefly from Original MSS) (Edinburgh: Thomas G. Stevenson, 
1834), pp. 355-363. (This last diary is a part of the Laing Collection at the 
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University of Edinburgh.)Back.

 For Pennycook's appointment, see the MS Jnl BOS 1,
folio p. 545.
Note 72:

Back.

 The seven councilors were Commodore Pennycook, Captain Robert 
Pincarton, Captain James Cunninghame, Robert Jolly, Daniel MacKay, James 
Montgomery, and William Veitch. For the Council's formal oaths (given on 12 
July 1698), see NLS Darién MSS, item 11. The name of William Paterson was 
conspicuously absent from those named by the directors. In fact, Paterson had 
decided to join the expedition and sail for Darién only at the very last moment. 
Paterson had run afoul of the directors of the Company due to his association 
with James Smith, a London merchant to whom he had entrusted £17,000 of 
Company funds. Unknown to Paterson, Smith absconded with more than half of 
the money while Paterson was in the Low Countries. After Smith was 
apprehended, the directors called on Paterson to answer for this affair. Although 
the commissioners who had been with him in Amsterdam and Hamburg 
vouched for his honesty, and although the committee examining the affair 
urged the directors to retain Paterson as a director, this advice was not followed. 
Paterson would ship out as a supernumerary volunteer if he joined the 
expedition at all. Up until a few weeks before the actual date of sailing, the 
directors were unsure of what course Paterson would take. His course was bound 
up with the director's attempts to provide the colony with ministers. On 28 
March 1698 they "resolved that there be three ministers sent with the 
company's first equipage" and the men were allotted £120 per annum and £10 
for books (BOS 1, pp. 424-425). The directors first offered Alexander Shields 
one of the positions on 6 May, but Shields, newly settled in a parish in St. 
Andrews, declined on the 25 May (BOS 1, p. 464). Mr. Adam Scott informed the 
directors on 22 June that he was willing to travel as a minister, but only on the 
condition that "Mr. Thomas James do go" also. As might be expected, Thomas 
James excused himself on 28 June, and the directors ordered that two councilors 
go in person to the presbytery "to the end that the Presbytery may take such 
further measures as they think fit for providing the company with ministers" 
(BOS 1, p. 511). On 30 June the directors were informed that Adam Scott had 
reconsidered and was now willing to serve as one of the colony's ministers, 
"providing he have a formal call from this court that he may be ordained 
accordingly in due time" (BOS 1, p. 518). It was reported on 5 July "that ... 
upon a free conference with [Mr. James], he declared that he was now willing to 
proceed the voyage providing that Mr. Paterson do go, as believing him to be a 
propagator of virtue and discourager of vice and would be exemplary to others" 
(BOS 1, pp. 537-538, emphasis added). It was at this point, and not before, 
that Paterson was called before the directors to learn whether he intended to 
proceed with the settlers, or not. Paterson answered in the affirmative, and on 
16 June 1698, with his wife and clerk accompanying him, he joined the other 
volunteers waiting for the departure of the fleet. Paterson did make it to the 
rolls of the colony's Council, and this was the result of an equally roundabout 
process. One of the named councilors of the colony, William Veitch, found 
himself in bad health in June as the final preparations for the expedition were at 
hand. On 21 June Veitch gamely responded to the direct question of whether he 
would "proceed the voyage, yea or not," in the affirmative, stating "his positive 
resolution of proceeding the voyage if his health serve him at that time" (BOS 
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1, pp. 500-501). It turned out that Veitch's health was too poor to permit him 
to travel, and the Councilors of the colony, finding themselves short one 
member, asked Paterson to join their body at Madeira, where the Scottish ships 
stopped to take on wine and other stores.Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 78.Note 74: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 79.Note 75: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 80.Note 76: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 81.Note 77: Back.

 No one specifically remarked on it, but the fact that the Indian leader 
bore the name of the Scotland's patron saint must have been taken as a good 
omen.

Note 78:

Back.

 This point is presented forcefully in McPhail, "Through a Glass 
Darkly."
Note 79:

Back.

 [Lord Belhaven?], The Defense of the Scottish Settlement at Darién, 
with an answer to the Spanish Memorial against it (Edinburgh: n.p., 1699), p. 
3. Las Casas (1474-1566) arrived in the Americas in 1502, was ordained in 
1510, and in 1514 began to work against native slavery and the encomienda 
system. He was bishop of Chiapas from 1544-1547. His Brief Relation of 1542 
was quickly translated; The Spanish Colonie: or a briefe chronicle of the acts 
and gestes of the Spaniards in the West Indies translated into English by 
M.M.S., appeared in 1583 and was abridged and reprinted in S. Purchas 
Hakluytus Posthumus or Purchas His Pilgrimes: containing a history of the 
world, in sea voyages and land travels, by Englishmen and others (J. MacLehose 
and Sons, 1906 [1625]). William Paterson had French and Dutch editions of Las 
Casas's text in his library; see Bannister, Writings of Paterson, vol. 3, "A 
Catalogue of Books and Pamphlets Relating to Trade, Revenue, Navigation, etc., 
collected by William Paterson, Esq.," pp. 49-72; number 11, p. 49, and number 
30, p. 62. For a solid collection of articles dealing with all aspects of Las Casas's 
life and career, see J. Friede and B. Keen, eds., Bartolomé de Las Casas in 
History: Toward an Understanding of the Man and his Work (DeKalb: Northern 
Illinois University Press, 1971); esp. B. Keen, "Approaches to Las Casas," pp. 1-
63; and J. Friede, "Las Casas and Indigenism in the Sixteenth Century," pp. 
127-234.

Note 80:

Back.

 For trenchant discussions of the concept of possession, and the 
manner in which Europeans could lawfully lay claim to the new world, see 
Anthony Pagden, The Fall of Natural Man: The American Indian and the Origins 
of Comparative Ethnology (Cambridge: Cambridge University Press, 1982); and 
Patricia Seed, "Taking Possession and Reading Texts," William and Mary 
Quarterly 49 (1992): 183-209. 

Note 81:

Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 81.Note 82: Back.

 Studies of this phenomenon are contained in Ferguson and Note 83:
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Whitehead, War in the Tribal Zone; especially useful is the introduction by the 
editors, titled "The Violent Edge of Empire," pp. 1-31. Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 81.Note 84: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 81. All quotations in the 
paragraph are taken from the same reported conversation.
Note 85:

Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 82.Note 86: Back.

 NLS Darién MSS, item 57, "Letter of Richard Long," f. 2.Note 87: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 83.Note 88: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 83.Note 89: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 83.Note 90: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 83.Note 91: Back.

 The "statelessness" of this group is further illustrated by the fact that 
in 1740 the remnants of the Darién Frenchman placed themselves at the mercy 
of the Spanish crown, petitioning it to become Spanish vassals; see AGI Panamá 
204, AGI Panamá 305, and chapter 7.

Note 92:

Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 88.Note 93: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 11.Note 94: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 88.Note 95: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 88.Note 96: Back.

 "Hugh Rose's Journal," NLS Darién MSS, item 52, f. 20.Note 97: Back.

 "Captain Pennycook's Diary," DSP, p. 91.Note 98: Back.

 ([Walter Harris], Authore Britanno Sed Dunensi, and Philo-Scot), A 
Defense of the Scots Abdicating Darién, Including an Answer to the Defense of 
the Scots Settlement There (Edinburgh [?]: n.p., 1700). (Hereafter this title is 
cited as Harris, Scots Abdicating Darién.) This pamphlet places the entire blame 
for the failure of the colony on the shoulders of the directors. The author was, 
by his own admission, "the first employed in your service for your foreign 
expedition, and the first who left it" (Scots Abdicating Darién, p. iv). The 
records of the Company of 15 June 1698 show that Harris was taken on as one 
of the expedition's surgeons, see MS Jnl BOS 1, p. 494. Though born a Scot, he 
could not deny that he was a client of the English Secretary of State, James 
Vernon, and that he was implacably opposed to the Company of Scotland, see 
the preface to [Walter Harris], A Short Vindication of Phil-Scots Defense of the 
Scots Abdicating Darién (London: n.p., 1700), p. 10. Vernon's patronage of this 
talented polemicist can be traced in the CSPDom, 1699-1700, entries for 2 June 
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1699, p. 218; and 8 July 1699, p. 236. Harris was much maligned and attacked 
due to his ferocious denunciations of the directors of the Company, but although 
his personal morality, religious convictions, and political views were all attacked, 
none of his detractors could lodge the claim against him that he had not been to 
Darién or deny that his denunciations were to a great extent founded upon his 
personal eyewitness experience as a member of the settlement.Back.

 Harris, Scots Abdicating Darién, p. 54.Note 100: Back.

 Harris, Scots Abdicating Darién, p. 55.Note 101: Back.

 Harris, Scots Abdicating Darién, p. 56.Note 102: Back.

 Harris, Scots Abdicating Darién, p. 58.Note 103: Back.

 Harris, Scots Abdicating Darién, p. 60.Note 104: Back.

 Unfortunately, Pennycook was no longer alive by the time the 
pamphlets making the claims and counterclaims were published, nor was Hugh 
Rose, who produced the settlement's other official diary.

Note 105:

Back.

 Harris, Scots Abdicating Darién, pp. 60-145 (the text goes from 
page 60 to 145 at this point).
Note 106:

Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 13.Note 107: Back.

 PRO Adm. 1/2033, f. 13.Note 108: Back.

 Though Long was done interacting with the Tule, he did reappear at 
the Scottish settlement on 14 December before heading off for England (DSP, 
p. 93). The Englishman informed Pennycook that he had left three men and a 
woman in the Gulf, and that the Barlovento fleet was coasting nearby.

Note 109:

Back.
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